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گفـــت و گـــو
 محسن جلیلوند در گفت و گو با 

»آرمان ملی«:
انریکه مورا به ایران پیشنهاد 

اقتصادی داد
  قطر نماینده آمریکا 

برای حل مسائل منطقه ای است
  حاشیه برجام بر متن آن چیره شده است

  اروپا انرژی ایران را جایگزین 
روسیه می کند

آرمان ملی-علیرضا 
پورحسین: مذاکرات در 
احیـــای  خصـــوص 
برجام همچنان پر فراز 
و نشیب دنبال می شود. 
مشخصا در این برهه زمانی هرچند اروپا بر 
حفظ گفت وگوها به منظور نزدیک کردن 
دیدگاه  های طرفین اصرار دارد اما باید دید 
در فضای داخلی آمریکا چه اتفاقاتی می افتد. 
مسئولان ایران در این میان بر این باور 
هستند که باید به خواسته های خود برسد 
و خطوط قرمز تعیین  شده از طرف ایران 
رعایت شود و در عین رعایت این خطوط، 
خواسته های آمریکا نیز تحقق یابد. مشخصا 
در این خصوص راه هایی وجود دارد که بسته 
به ابتکار طرف اروپایی، از هر کدام آن ها 
می توان استفاده کرد. در این میان انریکه 
مورا باید نتیجه سفر خود به ایران را ابتدا به 
کشورهای اروپایی و سپس به آمریکا گزارش 
دهد اما تا دستورالعمل آمریکایی ها به مورا 
اعلام نشود، نمی توان به طور قطع نسبت به 
سرنوشت مذاکرات احیای برجام اظهار نظر 
کرد. در راستای بررسی این فراز و نشیب ها، 
»آرمان ملی« گفت وگویی با محسن جلیلوند، 
استاد روابط بین الملل دانشگاه داشته است 

که در ادامه می خوانید.
  انریکه مورا با چه پیشنهادهایی به 

تهران آمده بود؟
مذاکرات احیای برجام به مرحله ای رسیده 
است که حاشیه آن از متنش پیشی گرفته 
است زیرا متن برجام در خصوص مسائل 
هسته ای بود که مشخصا در این خصوص 
توافق حاصل شده و در خصوص مواردی 
اختلاف وجود دارد که ارتباطی به مذاکرات 
برجام ندارد. به همین علت است که بن بست 
دو ماهه در مذاکرات بوجود آمد. پس از این 
اتفاقات انریکه مورا با یک پیشنهاد اقتصادی 
به تهران آمد تا شاید بتواند مذاکرات را از 
بن بست خارج کند. پیشنهادی که از سوی 
اروپا مطرح شده است که به نظر می رسد ایران 
روی خوشی به آن نشان داده است اما باید 
منتظر ماند و دید که نگاه روسیه و به خصوص 
آمریکا نسبت به آن چیست و در روزهای 

آینده چه اتفاقی رخ می دهد.
  پیشنهاد اقتصادی اروپا به ایران 

شامل چه مواردی می شود؟
پس از وقوع جنگ در اوکراین، اقتصاد 
سیاسی بین الملل تغییر کرده و مشخصا 
سیاسی  اقتصاد  تابع  بین الملل  سیاست 
حقوق  دیگر  سوی  از  است.  بین الملل 
بین الملل نیز تابع سیاست بین الملل است. 
برنامه هسته ای ایران نیز در این مسیر قرار 
گرفته است. بر همین اساس به نظر می رسد 
پیشنهاد اروپا این است که روسیه نفت خود 
را با تخفیف به چین به فروش برساند و ایران 
نیز نفت خود را به سمت اروپا سوق دهد و 
اروپا به جای خرید انرژی از روسیه، از ایران 
نفت و گاز خریداری کند. این برنامه و نظر 
انریکه موراست و امروز در آمریکا می خواهند 
در این خصوص رایزنی کرده و توافق نهایی 
را بدست آورند. انریکه مورا با این پیشنهاد 
پیش می رود که تحریم به صورت کلی از بازار 
انرژی ایران برطرف شود و اروپا نیز خریدار 
آن شود. قطر نیز در این میان می خواهد به 
نمایندگی از آمریکا مسائل منطقه ای را حل و 
فصل کند و به عنوان یک میانجی عمل کند. 
گفت وگوهای چندجانبه میان ایران، قطر، 
عربستان و امارات نیز مشخصا می تواند در 
این مسیر راهگشا باشد. باید توجه داشت که 
آمریکا نیز باید پیشنهادهای قطر و اروپا را 
بپذیرد و یک توافق دو طرفه حاصل شود.  باید 
منتظر نظر آمریکایی ها نیز ماند. در این میان 
اولیانوف می گوید که پای خود را کنار کشیده 
است که نشان می دهد روسیه نیز از این روند 
رضایت ندارد اما ناگزیر است برای این که تمام 
بازار انرژی چین را بدست آورد، نفت ایران را 
به سمت اروپا سوق دهد. مشخصا چین نیز 
نمی خواهد دچار انباشت منابع شود زیرا 
ظرفیت چین برای دریافت نفت غیرمحدود 
نیست. در این میان جوزف بورل با خوشحالی 
عنوان می کند که به توافق نزدیک شده ایم اما 
تجربه نشان می دهد که همچنان باید منتظر 

نتیجه اصلی طرفین و نظرات باقی ماند. 
  آیا ممکن است در این میان باز هم 
شاهد بدقولی از سوی طرفین برجام 

باشیم؟
ایران بر این باور است که آمریکا بار دیگر 
بدعهدی خواهد کرد. در چنین شرایطی 
هرکدام نیز با مشکلاتی دست و پنجه نرم 
می کنند. ایران با مشکلات اقتصادی مواجه 
شده و از سوی دیگر آمریکا نیز نگران این 
است که ایران به غنی سازی 90 درصد 
رسیده و از مرز 60 درصد عبور کند. طرفین 
همواره مسائل همدیگر را رصد می کنند و 
آگاه هستند چه اتفاقی در حال رخ دادن 

است.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: کاندیدای انتخابات 1400 بود اما 
رای نیاورد مانند انتخابات  ریاست جمهوری 88 و 92! محسن رضایی 
در ذهن خود برنامه های زیادی برای بهبود شرایط کشور دارد و بیشتر 
این برنامه ها در چارچوب اقتصادی جا می گیرد. پیروز انتخابات ریاست 
جمهوری 1400 ابراهیم رئیسی بود که پس از حضور در پاستور سعی 
کرد از توانایی رقبای انتخاباتی خود بهره بگیرد و در همین راستا بود که 
3 شهریور سال گذشته طی حکمی محسن رضایی را به عنوان معاون 
اقتصادی دولت معرفی کرد. او در زمان انتخابات ریاست جمهوری 
1400 عنوان کرد که برنامه اقتصادی سه هزار صفحه ای در سال 92، 
حالا 10 هزار صفحه شده و با این برنامه 10 هزار صفحه ای اقتصاد 
ایران را نجات خواهد داد. حتی تصریح کرد: »اگر مشکل اقتصادی را 
حل می کردند من هیچ گاه به صحنه نمی آمدم.« رضایی معتقد بود که 
»اقتصاد ایران یک درد بزرگ تاریخی است« و می خواهد برای درمان این 
درد بزرگ دست به اصلاحات گسترده بزند. در نهایت اعلام کرد: »برای 
حل مشکلات اقتصادی کشور برنامه دارم، تحصیلم در رشته اقتصاد 
بوده و تخصص اقتصادی دارم و در ایام انتخابات سال 92 هم گفتم که 
می خواهم جلوی کاهش ارزش پول ملی را بگیرم. آن روز از مشکلات 
شما و دیگران خبر داشتم. معتقدم دست دولت نباید در جیب نانوایان 
باشد.« احتمالا رئیسی هم با توجه به این اظهارات بود که محسن رضایی 
را معاون اقتصادی خودش کرد اما ظاهرا اوضاع آنچنان که مورد انتظار 

بود پیش نرفت! 
  محسن رضایی حذف شد؟

زمان زیادی نگذشت که معاون اول رئیس جمهوری مصوبه مربوط 
به حذف معاونان اجرائی و اقتصادی رئیس جمهور از ترکیب کمیسیون 
اقتصادی دولت را ابلاغ کرد. براساس این گزارش هیات وزیران در جلسه 
هفتم فروردین 1401، به استناد اصل )138( قانون اساسی جمهوری 
اسلامی ایران مصوب کرد معاونان اجرایی و اقتصادی رئیس جمهور از 
ترکیب کمیسیون اقتصادی دولت موضوع بند )1( ماده )6( اصلاحی 
آیین نامه داخلی هیات دولت، حذف شوند و به این ترتیب محسن رضایی و 
سید صولت مرتضوی معاونان اقتصادی و اجرایی رئیس جمهور از ترکیب 
کمیسیون اقتصادی دولت حذف شدند. درباره کنار گذاشتن محسن 
رضایی گمانه های زیادی مطرح شد که یکی از آنها طرح وعده هایی 
از سوی او است؛ وعده هایی که امکان تحقق نداشت مانندروزی که 
گفت: »خبر خوشی در راه است و یارانه نقدی مردم از دی ماه دو برابر 
می شود.« این ادعا با بودجه کشور همخوانی نداشت و تنها توقعات جامعه 

از پاستور را افزایش می داد و از سوی دیگر در صورت عملیاتی نشدن 
این وعده، نوعی بدبینی به وعده های دولت شکل می گرفت. البته علی 
بهادری جهرمی، سخنگوی دولت در صفحه شخصی خود در توییتر اعلام 
کرد که حذف رضایی و مرتضوی بنا به خواسته خود آنها بوده است. 5 
اردیبهشت هم غیبت محسن رضایی در جلسه ستاد اقتصادی بر شایعات 
افزود. در آن روز خبرگزاری دولت نوشت: »یک منبع آگاه در دفتر محسن 
رضایی گفت که علت غیبت وی در آخرین جلسه ستاد اقتصادی دولت 
گذراندن دوران نقاهت بعد از بیماری بود که چند روز پیش به خاطر آن 
در بیمارستان بستری شده و گمانه زنی ها و ادعاها درباره کناره گیری 
یا برکناری از مسئولیت هایش در دولت صحت ندارد.« ایرنا همچنین 
نوشت: »با این وجود گمانه ها و شایعات درباره قهر، کناره گیری و عزل 
معاون اقتصادی رئیس جمهور که برخی حتی به صورت مبالغه آمیز از آن 
با عنوان »آغاز فروپاشی تیم اقتصادی دولت« یاد کردند، امروز هم ادامه 
یافت و ادعا شد محسن رضایی نه تنها از کمیسیون اقتصاد دولت حذف 

شد، بلکه در جلسه ستاد اقتصادی دولت هم غایب بود!«
  پایان شایعات یا تغییر رضایی؟

چند روز قبل محسن رضایی، معاون اقتصادی رئیس جمهور در 
توییتر نوشت: » پرداخت یارانه سیصد و چهارصد هزار تومانی تلاشی 
در جهت افزایش قدرت خرید مردم و گامی در جهت تحقق اهداف بلند 
دولت سیزدهم خواهد بود. از جناب آقای رئیس جمهور تشکر می کنم. 
صداقت و تلاش ایشان می تواند به تحقق اهداف دولت در تمامی ابعاد 
کمک کند.« روز گذشته اتفاق جدیدی رخ داد. خبرآنلاین نوشت: 
»معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت : متاسفانه بعضی گروه های 
داخلی، متخصص جنگ روانی برای تخریب دولت استخدام کرده اند... 
اگر هیچ تولیدی نداشته باشیم و فقط تجارت جنوب و شمال را تقویت 
کنیم، سالی 100 میلیارد دلار در آمد خواهیم داشت. محسن رضایی 
گفت: دولت خواهان نقد است، ولی باید در چارچوب اسلامی و منصفانه 
باشد و همه کمک کنند که نقدها غیرمغرضانه و خیرخواهانه باشد. 
متاسفانه بعضی گروه های داخلی، متخصص جنگ روانی برای تخریب 
دولت استخدام کرده اند، مگر در کشور می خواهیم باهم بجنگیم؟ هرچه 
مردم با برنامه های دولت بهتر آشنا شوند، بهتر همراهی می کنند. وی 
اظهار داشت: طبیعی است که برنامه های دولت موافق و مخالف دارد که 
باید با بحث های کارشناسی از آنها بهره ببریم. سند تحول اقتصادی، قرار 
است اصلاحات عمیق و اساسی و بنیادی را در کشور انجام دهد که 20 
سال است روی زمین مانده است. رضایی گفت: اقتصاد ایران، یک انقلاب 

اقتصادی می خواهد که عدم اجرای آن در 20 سال گذشته، این همه 
مشکلات را به وجود آورده است. متأسفانه در دولت های گذشته تدبیر 
و فکر اساسی برای اقتصاد نکردند و هر بار مُسکن های موقتی تجویز 
می کردند. وی تصریح کرد: اصلاحات باید در مرحله اول در یارانه ها 
اتفاق بیفتد که ما بتوانیم این رانت را از دست ویژه خواران، قاچاقچیان 
و... خارج کنیم. با مدیریت صحیح یارانه ها و مردمی و عالانه نمودن آنها 
وضعیت تولید کشور بهبود پیدا می کند. به گفته رضایی دولت برنامه های 
کوتاه و بلندمدت جهت اصلاح اقتصاد دارد که به شرح ذیل است: 1_ 
اصلاح یارانه ها2_ اصلاح ساختار بودجه کشور 3_ اصلاح تجارت کشور 
4_ اصلاح تولید، سرمایه گذاری و اشتغال 5_ پایان دادن به فقر شدید 
در طبقات ضعیف کشور. اگر هیچ تولیدی نداشته باشیم و فقط تجارت 
جنوب و شمال را تقویت کنیم، سالی 100 میلیارد دلار درآمد خواهیم 
داشت وی معتقد است: زیرساخت های ترابری مثل فرودگاه ها، قطار 
پرسرعت و... باید اصلاح و تقویت شوند. اصلاح بنادر، گمرک و... را هم 
شروع کردیم. تولید، سرمایه گذاری و اشتغال با رویکرد دانش بنیان در 
برنامه دولت است. در کشور، یک بحث گرانی داریم که به سیاست های 
پولی دولت ها بر می گردد، یک بحث گران فروشی که به نحوه نظارت و 
فرهنگ سازی بر می گردد. در50 سال گذشته متأسفانه فروش نفت 
متمرکز با فروش به بانک مرکزی انجام می شد که خودِ این، حرکت غلط 

رشد نقدینگی و خلق پول را به همراه داشت. 
  محســن رضایــــی باید در یک چارچـــوب دولتی 

موضع گیری کند 
از سوی دیگر روز گذشته قاضی زاده هاشمی نماینده مجلس در 
واکنش به زمزمه های صورت گرفته مبنی بر حذف محسن رضایی از تیم 
اقتصادی دولت خاطرنشان کرد: محسن رضایی، معاون رئیس جمهور 
است، طبعاً باید در یک چارچوب دولتی موضع گیری کند. البته خود 
دولت هم باید بتواند در حوزه حکمرانی سیاست اقتصادی حرف واحد، 
اجرای واحد و در عین حال یک وحدت فرماندهی داشته باشد که مقدمه 
این موضوع، حوزه اطلاع رسانی است. درباره اینکه چه فردی یا افرادی 
دولت را نمایندگی کنند، نکته قابل توجه این است که باید در کلیت 

دولت تصمیم گرفته شود و این اقدام ستادی است. 

آرمان ملی: 21 اردیبهشت فارس نوشـــت: »محمدرحیم 
مرتضوی شهردار منطقه 9 تهران شد« در شبکه های مجازی ادعا 
شد که محمدرحیم مرتضوی فرزند صولت مرتضوی معاون اجرایی 
رئیس جمهور است. به عنوان نمونه خبرآنلاین نوشت؛ علیرضا زاکانی، 
شهردار تهران طی حکمی سیدمحمدرحیم مرتضوی را به عنوان 
شهردار منطقه 9 منصوب کرد. او فرزند صولت مرتضوی، معاون 
اجرایی رئیس جمهور است. رحیم مرتضوی سال گذشته در انتخابات 
شورای شهر تهران ثبت نام کرده بود. کتاب حقوق شهروندی در نهج 
البلاغه، از جمله آثار اوست. آنطور که برخی سایت ها نوشتند: »سید 
محمدرحیم مرتضوی، دارای مدرک کارشناسی حقوق قضائی، 
کارشناسی ارشد حقوق عمومی و دانشجوی دکتری حقوق عمومی 
است و دارای سوابق شغلی همچون: معاون پیگیری و هماهنگی امور 
شورا، اداره کل تدوین مقررات و هماهنگی امور شورا و نهادها، رئیس 
اداره امور دولت شهرداری تهران، رئیس اداره تدوین قوانین و مقررات 
شهرداری تهران، رئیس اداره مصوبات و پیگیری امور شورا شهرداری 
تهران، رئیس اداره شهری و روستایی فرمانداری تهران، مشاور فرماندار 
و رئیس اداره حراست فرمانداری تهران، مشاور فرماندار و رئیس اداره 

بازرسی فرمانداری تهران و مشاور استاندار البرز بوده است.«
  آنچه مرتضوی گفته بود

دلیل حواشی ایجادشده در انتصاب محمدرحیم مرتضوی به 
ادعاهای برخی دولتمردان باز می گردد که تاکید داشتند خانواده 
مسئولان دارای پست و مقامی نخواهند شد. 27 بهمن سال گذشته 
معاون اجرایی رئیس جمهوری تاکید کرد: اگر کسی مصداقی از 
انتصابات فامیلی دارد معرفی کند تا سریعا آن موضوع را رسیدگی کنیم. 
صولت مرتضوی درباره انتصابات فامیلی در انواع سطوح مدیریتی در 
دولت سیزدهم اظهار داشت: انتصابات فامیلی در دولت مردمی و انقلابی 

فضاسازی رسانه ای است و ابدا در این دولت انتصابات فامیلی نداریم. 
  دفاع از انتصاب زاکانی 

دیروز عضو شورای شهر در مقام حمایت از انتصاب جدید 
زاکانی برای شهردار منطقه 9 پرداخت. ناصر امانی، درباره انتصاب 
محمدرحیم مرتضوی، فرزند معاون اجرایی رئیس جمهور، به سمت 
شهردار منطقه 9 تهران، به »انتخاب« گفت: »ایشان کارمند باسابقه 
شهرداری تهران هستند و بیش از 12، 13 سال سابقه خدمت رسمی 
در شهرداری تهران را دارند. پیش از این مدیر ستادی در شهرداری 
بودند و اکنون به بخش عملیاتی شهرداری منتقل شدند.« وی در 
ارزیابی خود از توانایی مرتضوی جهت مدیریت این منطقه، عنوان 
کرد: »با توجه به شناختی که شخصا از ایشان دارم، توانش کمتر 
از بسیاری از شهرداران فعلی مناطق ما نیست. من این انتصاب را 
انتصاب بدی نمی بینم. نسبتی که ایشان با آقای صولت مرتضوی 

دارند، نقشی در این انتصاب نداشته و منع قانونی وجود ندارد. 
اگر فرزند یکی از اعضای شورا یا معاونین شهردار تهران این 

انتصاب صورت می گرفت، در آن صورت می شد گفت که 
با مدیریت تعارض منافع در تضاد است، ولی در شرایط 
فعلی هیچ منع قانونی وجود ندارد.« این عضو شورای شهر 
تهران افزود: »ایشان یک جوان با استعداد، تحصیلکرده و 

دانشجوی دکتری حقوق اند و کاملا با قوانین 
و مقررات شهرداری هم آشنا هستند. 

شهردار و کمیسیون تشخیص دادند که 
آقای مرتضوی توانایی اداره منطقه را 

دارد. من هم ایرادی در این انتصاب 
نمی بینم همچنین تا جایی که 

از سیستم شهرداری تهران 

پیگیری کردم، انتصاب ایشان هیچ ارتباطی با نسبتی که با معاون 
اجرایی رئیس جمهور دارند، ندارد.« امانی در ادامه تاکید کرد: »من 
از روز اول که ایشان منصوب شدند، اخبار مربوطه را پیگیری کردم 
همچنین پیام های عمدتا انتقادی هم به ما رسید، ولی باید جانب 
انصاف و حق را در نظر بگیریم. از داخل شهرداری فردی با استعداد و 
توانمند را منصوب کرده اند، اگرچه ممکن است افراد زیادی که همتراز 
ایشان و توانمند در اداره منطقه، در شهرداری وجود داشته باشد، اما 
این مسابقه ای ست که شهرداری باید زمینه اش را فراهم کند تا همه 
افراد با شرایط ایشان، امکان عرضه استعداد و توانمندی خودشان را 
داشته باشند.« او افزود: »شاید به این بخش اعتراض داشته باشم 
یعنی اینکه فرصت برای همه افراد در شهرداری، برای شرکت در این 
مسابقه ممکن است فراهم نشده باشد. ولی وقتی سابقه آقای مرتضوی 
را بررسی کردم، متوجه شدم که در طیف مدیران جوان قرار می گیرند، 
یک کارمند رسمی شهرداری بوده همچنین سابقه خدمت بیرون از 
شهرداری را دارد. ایشان در حوزه اجرایی هم سابقه داشتند، اما عمده 
خدمتش در شهرداری در حوزه ستادی بوده که الان به حوزه اجرا 

منتقل شده است.«
  فرزندان مرتضوی در مشهد

25 آبان 94 فرزندان »صولت مرتضوی« شهردار مشهد که در زمان 
احمدی نژاد از معاونین وزیر کشور دولت وی و البته استاندار خراسان 
جنوبی بود، از سمت خود برکنار شدند. روزنامه »قدس« در این 
باره گزارش داده که »در پی برگزاری یادواره شهدای شهر 
حلبچه که از محمود احمدی نژاد به عنوان سخنران دعوت 
شده بود، اتفاقات عجیبی رخ داد؛ در این مراسم سید صولت 
مرتضوی شهردار مشهد برای دقایق کوتاهی حضور داشت که 
همین مساله موجب دردسر برای فرزندان وی شد به طوری 
که در یک اقدام عجیب استاندار چهارمحال و 
بختیاری، پسر بزرگ شهردار مشهد که مدیرکل 
روابط عمومی این استانداری بود را از سمت 
خود برکنار کرد.« همچنین این روزنامه 
نوشته است؛ »پسر دوم شهردار مشهد هم 
که مسئول حراست فرمانداری تهران بود 
چندی پیش از سمت خود برکنار شده بود.«

تعدد سلایق راهکار پیشرفت کشور است و نمی توان بایک تفکر 
در مسیر موفقیت وپیشرفت گام برداشت. روز گذشته فعال سیاسی 
اصلاح طلب گفت: امیدواریم همه به این نکات توجه داشته باشند 
که کشور با یک مجموعه و یک جناح نمی تواند به پیشرفت و توسعه 
خود ادامه دهد. جلال جلالی زاده در پاسخ به این سوال که مهم ترین 
برنامه اصلاح طلبان باید چه باشد تا بتوانند در انتخابات دو سال آینده 
پیروز شوند، گفت: پیروزی اصلاح طلبان، تنها در دست آن ها نبوده 
و تصمیم گیر نیستند تا در انتخابات پیروز شوند. زیرا هر معلولی 
دارای علت ها و شرایطی است که باید آن علت ها و شرایط، آماده 
و فراهم شوند. اگر انتخابات با حضور همه سلایق برگزار می شد، 
طبیعتا جناح ها و احزاب مختلف تصمیم گیرنده اصلی بودند اما چون 
می بینیم که گاه از نامزدی برخی شخصیت های مشهور و مقبول 
جلوگیری شده، این کار قطعا موجب دلسردی مردم و کم رونق شدن 
انتخابات می شود. وی افزود: نکته بعدی اینکه اصلاح طلبان باید چه 
کاری انجام دهند هم مهم است. اصلاح طلبان به علت دفاع از روحانی 
پایگاه گسترده خود در بین مردم را از دست داده و ضعف های دولت 

و اطرافیان روحانی به پای اصلاح طلبان نوشته شد. 

 

 امکان پیشرفت 
 با یک جناح 
وجود ندارد

 هنوز با 
 جراحی اقتصادی 

فاصله داریم

  

 لزوم برخورد 
 با آتش زنندگان 

پایگاه بسیج 

این روزها اقتصاد بحث نخست مجامع سیاسی است و بیش 
از پیش در اندیشه بهبود وضعیت اقتصادی هستند. نماینده 
مجلس گفت: اگر اطلاع رسانی دولت درباره یارانه ها زودتر 
شروع می شد، خیلی بهتر بود و در نهایت حالا که شروع کردند 
اثرات خوبی گذاشته است. هر اصلاحی با چنین مسائلی همراه 
است. انشاا.. دولت بتواند با توضیحاتی که نمایندگان دولت و 
وزرا داده اند عمل کنند که این اصلاح تبعات بسیار کمی از 
خود نشان دهد. اسماعیل کوثری ادامه داد: دولت کاری انجام 
می دهد که ضرورت اقتصاد ماست و باید این اقدام انجام شود 
که مسائل قاچاق، رانت خواری با قیمت 4200 تومان و واردات 
اقلام ضروری از بین برود. وی درباره نحوه مواجهه با معترضان 
گفت: کسانی که واقعا، معترض عدم واریز یارانه هستند، راه 
اعتراض کردن برای آنها مشخص شده و از طرف دولت اعلام 
شده که چه اقدامی باید انجام دهند. عده ای دیگر که می خواهند 
شلوغ کنند و مسجد و پایگاه بسیج را می سوزانند، مشخص است 
این افراد عناد دارند. قانون باید این افراد را دستگیر کند و محکم 

با آنها برخورد کند و به هیچ وجه نباید برابر آنها کوتاه آمد. 

جراحی اقتصادی موضوعی است که بسیاری از کارشناسان بر 
آن تاکید دارند. دیروز یک کارشناس اقتصادی گفت: آنچه امروز 
در قالب تغییر ساختار یارانه ها در کشور اتفاق افتاده است جراحی 
اقتصادی نیست و هنوز با جراحی اقتصادی فاصله داریم. سید 
حمید حسینی با اشاره به سیاست جدید اجرا شده در خصوص 
تغییر روش پرداخت یارانه ها گفت: از ابتدا قابل پیش  بینی بود 
که پرداخت یارانه قابل دوام نیست. نکته اما اینجاست که یارانه 
ارزی به یارانه ریالی تغییر شکل داده و در عمل باز هم با پرداخت 
یارانه فراگیر نقدی دچار مشکل خواهیم شد چرا که موتور تولید 
نقدینگی در این حالت مدام روشن می ماند. وی با اشاره به اینکه 
در سال گذشته نزدیک به 15 میلیارد دلار ارز یارانه ای داده شده 
است، ادامه داد: این بدان معناست که 60 درصد درآمد نفتی 
کشور صرف واردات کالای یارانه ای شده است. با توجه به افزایش 
قیمت ها، پیش بینی می شود امسال نیاز به هزینه  بیست میلیارد 
دلاری برای واردات کالاهای اساسی، دارو و گندم باشد و طبیعی 
است دولت تلاش کند با اهرم قیمتی نسبت به کنترل مصرف با 

هدف کاهش هزینه در این بخش اقدام کند. 

»آرمان ملي«  روایت مي کند 

 سرانجام محسن رضايی 
سكوت را شكست

   قاضی زاده هاشمی : محسن رضایی در یک چارچوب دولتی موضع گیری کند

قرار بود فرزندان  مسئولان پست نگیرند؟

فرزند معاون رئیس دولت در بهشت!
  عضو شورای شهر: مرتضوی، جوان بااستعداد و تحصیلکرده ای است

با رای نمایندگان مجلس؛ 
قواي سه گانه شفاف مي شود

آرمان ملی: نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
جلسه علنی، گزارش کمیسیون امور داخلی کشور و 
شورا ها در مورد طرح دو فوریتی شفافیت قوای سه گانه 
و دستگاه های اجرایی و سایر نهاد ها را بررسی کرده 
و در نهایت ماده یک این طرح را به تصویب رساندند. 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی با شفاف سازی قوه 
مقننه از جمله مجلس شورای اسلامی، دیوان محاسبات 
کشور و تمامی سازمان ها و موسسات وابسته به آن 
موافقت کردند. نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
جلسه علنی روز یکشنبه مجلس، گزارش کمیسیون 
امور داخلی کشور و شورا ها در مورد طرح دو فوریتی 
شفافیت قوای سه گانه و دستگاه های اجرایی و سایر 
نهاد ها را بررسی کرده و در نهایت ماده یک این طرح را به 
تصویب رساندند. بر اساس ماده 1 این طرح؛ دستگاه ها، 
نهادها، سازمان ها و موسسات مشمول این قانون عبارتند 
از: -1 -1 قوه مقننه شامل مجلس شورای اسلامی، 
دیوان محاسبات کشور و تمامی سازمان ها و موسسات 
وابسته به آن -1 2هیات وزیران و کلیه کمیسیون ها و 
کارگروه های متشکل از وزرا یا نمایندگان دستگاه های 
دولتی، کلیه دستگاه های اجرایی موضوع ماده 5 قانون 
مدیریت خدمات کشوری، کلیه وزارتخانه ها، سازمان ها، 
موسسات، شرکت های دولتی، موسسات انتفاعی وابسته 
به دولت، بانک ها و موسسات اعتباری دولتی و همچنین 
دستگاه هایی که شمول قانون بر آن ها مستلزم ذکر یا 
تصریح نام است، اعم از اینکه قانون خاص خود را داشته 
و یا از قوانین و مقررات عام تبعیت نمایند ازجمله شرکت 
ملی نفت ایران، شرکت ملی گاز ایران، شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی ایران، سازمان گسترش و نوسازی 
صنایع ایران، سازمان بنادر و کشتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران، سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی 
ایران و تمامی موسسات و شرکت های تابع یا وابسته به 
آن ها، سازمان هدفمندی یارانه ها، دانشگاه ها و موسسات 
آموزشی و پژوهشی اعم از دولتی و غیردولتی، دانشگاه 
آزاد اسلامی و موسسات و نهاد های عمومی غیردولتی 
ازجمله شهرداری ها، هلال احمر جمهوری اسلامی 
ایران و تمامی سازمان ها، موسسات و شرکت های تابع 
یا وابسته به آن ها، صندوق های بازنشستگی از جمله 
صندوق بازنشستگی کشوری، صندوق بازنشستگی 
فولاد، صندوق بازنشستگی نفت، صندوق بازنشستگی 
کارکنان صدا و سیما، صندوق ذخیره فرهنگیان، 
شرکت های دولتی، سازمان هدفمندی یارانه ها و 
سازمان تعاون روستایی، صندوق عشایری بیمه سلامت، 
شرکت ها و بانک هایی که دولت در آن ها سهام دارد، 
شرکت های غیر دولتی که هیات مدیره آن ها توسط 
دولت مشخص می شود. -1 -3 قوه قضائیه شامل 
دادگستری، دیوان عالی کشور، دادستانی کل و نیز 
تمامی سازمان ها، موسسات و شرکت های تابع یا وابسته 
به آن ها از جمله سازمان بازرسی کل کشور، دیوان 
عدالت اداری، سازمان قضائی نیرو های مسلح، سازمان 
ثبت اسناد و املاک و همچنین شورا های حل اختلاف، 
سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی، مراکز 
قضائی مانند دادگاه و دادسرای انقلاب مگر در مواردی 
که سری بودن لازم است، همه شعب تعزیرات حکومتی 
بدوی و تجدید نظر همچنین نمایندگان جزء 4 و 5 ماده 
1 را به منظور بررسی بیشتر و رفع ابهامات به کمیسیون 

امور داخلی کشور و شورا ها ارجاع دادند. 
  سازمان انرژی اتمی مستثنی نشد

در نشست علنی دیروز مجلس بند 5 ماده 1 طرح 
شفافیت قوای سه گانه با موضوع مستثنی شدن سازمان 
انرژی اتمی، نیروهای مسلح و وزارت اطلاعات از این 
طرح بررسی و پس از بحث و گفت وگوهای صورت 
گرفته به پیشنهاد رئیس مجلس برای بررسی بیشتر به 

کمیسیون امور داخلی و شوراها ارجاع شد. 
  آرای قطعی دادگاه های عمومی و انقلاب« 

مشمول شفافیت شدند
نمایندگان مجلس شورای اسلامی با شفافیت کلیه 
آرای قطعی دادگاه های عمومی و انقلاب و همچنین 
مراجع غیرقضائی و شعب تعزیرات حکومتی بدوی و 
تجدیدنظر با رعایت موازین امنیتی و حفظ اطلاعات 
شخصی موافقت کردند. در جلسه علنی روز گذشته، 
نمایندگان با پیشنهاد حسن نوروزی نایب رئیس 
کمیسیون قضائی در خصوص الحاق عبارت شعب 
تعزیرات حکومتی بدوی و تجدیدنظر به بند )پ( 
ماده 2 بخش )ب( طرح شفافیت قوای سه گانه و 
دستگاه های اجرایی و سایر نهادها موافقت کردند. 
حسن نوروزی در توضیح پیشنهاد خود با اشاره به 
ساختار تعزیرات حکومتی گفت: این سازمان در همه 
شهرستان ها اداره و شعب بدوی و تجدیدنظر دارد اما 
هیچ کس از عملکرد آن ها در کشور خبر ندارد و اگر 
ما درباره پرونده های قاچاقی که در شعب تعزیرات 
حکومتی بررسی می شود سوال کنیم کسی پاسخگو 
نیست. نایب رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس، 
افزود: مردم باید بدانند چه پرونده های قاچاقی در 
دادسرا و چه پرونده هایی در شعب تعزیرات بررسی 
می شود. همچنین باید بدانند چه کسانی منفصل از 
خدمت شدند تا اقدامات تعزیرات از بازدارندگی لازم 
برخوردار باشد. شفافیت تعزیرات در واقع سازندگی 
دارد. موسی غضنفرآبادی رئیس کمیسیون قضائی 
و حقوقی مجلس در مخالفت با این پیشنهاد، گفت: 
تمام قضات علاقه مندند که رأی صادره شان به صورت 
شفاف اعلام شود اما با حیثیت و آبروی مردم نباید بازی 
کرد کما اینکه در ماده 2 این طرح به شفافیت عملکرد 
مراجع قضائی اشاره شده است و آمده کلیه آرای قطعی 
دادگاه های عمومی و انقلاب مراجع قضائی و غیرقضائی 
با رعایت موازین امنیتی شفاف می شود. کمال علیپور 
خنکداری در موافقت با پیشنهاد مذکور، یادآور شد: ما 
قرار است شفافیت را در کشور نهادینه کنیم و قوای 
سه گانه در اتاق شیشه ای قرار گیرند، سازمان تعزیرات 
حکومتی به ثبات اقتصادی و مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

کمک می کند 


